
Semmiből lett a szabadidős közösség?!

A válasz NEM. A Szabadidős Szakág megalakulása egy űr kitöltésére született. A spanyol

viaszt  többen  felfedezni  vélték  a  Szabadidős  Szakághoz  hasonló  szervezetek  álmával.

Úgymond  „kellene  ezekkel  kezdeni  valamit”,  „egyre  több  a  fekete  verseny”  és  ehhez

hasonlók.  Valóban  a szabadidős  közösség alapjait  azok a  lovasok rakták  le,  akik  először

kezdtek alacsonyabb szinten versenyeket rendezni, mint amit a Magyar Lovassport Szövetség

előírt. 

Hiba volt-e?! Mindenki maga döntsön, de ne feledjük el egyik oldal előnyeit, s hátrányait sem

felvázolni.  Előnye,  hogy elkezdődött  egy szerveződés  a  lovardákban,  megyékben,  de  sok

helyen életveszélyes körülmények között vagy éppen olyan szubjektív eredményekkel, hogy

életre  szóló  harag  lett  a  vége  a  lovardák,  lovasok  között.  A ’szakmaiság’  sokszor  sznob

kifejezésként  hat,  ezért  nem  szeretem  már  használni  ezt  a  szót,  mégis  úgy  vélem

egyetérthetünk  abban,  hogy  mindannyian  szívesen  versenyzünk  megfelelő  minőségű  és

infrastrukturálisan  kifogástalan  körülmények  között,  még  ha  jó  is  volt  régen  egyszerűbb

feltételekkel  részt  venni  egy-  egy eseményen,  helyben,  vannak feltételek,  melyekből  nem

engedhetünk. A lovasokban megérett az igény, hogy bizonyítsanak több hasonló szinten álló

lovas  között,  olyan  bírók  előtt,  akik  a  „nagyokat”,  a  számukra  kedves  szakágban

versenyzőket, bírálják a különböző szintű versenyeken.

A Magyar  Lovassport Szövetség felkért  egy Előkészítő  Bizottságot,  akiknek feladata  volt,

hogy közösséget  építsenek,  mely lefedi  Magyarországot.   A félelmek a végekről  érkeztek

vagy  éppen  csendbe  burkolóztak.  Mindenki  féltette  a  szellemi  termékét,  a  sorozatát,

falunapját,  félt  a  költségektől,  a  szabályoktól,  szankcióktól,  a  dolgok  kötelezőségétől.  A

célunk mindenképpen  az  volt,  hogy megőrizzük  a jót,  s  elengedjük a  rosszat  a  meglévő,

működő  folyamatokból.  Rengeteg  beszélgetés,  együtt  gondolkodás,  egy  keretszabályozás

megalkotása a valós igények alapján, a Topsoft rendszerének bevezetése jelentette az alapját a

Szakágnak. 

Egy  hihetetlenül  dinamikus  csoportra  leltünk  a  szabadidősökben,  akik  2018-  ban

megválasztották a jelenlegi elnökséget Ferenci Richárdot, Bubán Zsoltot, Kempelen Juditot

Schaller Gábort, Vaskó Attilát, Rózsahegyi Róbertet és elnökként engem, Csilló Ritát. 



Az elmúlt  évek során évről évre több lehetőséget  biztosítottunk a fejlődésre támogatások,

pályázatok,  képzések  formájában.  Különböző  alkotópályázatokkal  építettük  a  lovas

egyesületek  közösségét,  szakmai  napokkal  serkentettük  a  helyi  fejlődést,

eszköztámogatásokkal  a  versenyek  színvonalát,  továbbképzésekkel  a  lovasok,  edzők,

technikai személyzet minőségi és mennyiségi szerepvállalását. 

Véleményem szerint nyitottan álltunk a javaslatokra, s ezeket igyekeztük kielemezve, minden

oldalról megvizsgálva megfelelően beültetni a lovas életbe, szabályzatokba. 

Óriási  előnye  a  szakbizottságnak  abban  állt,  hogy  mindannyian  rengeteg  szabadidős

versenyen vettünk/ veszünk részt edzőként, bíróként, versenyirodaként, pályaépítőként vagy

szervezőként,  mindannyian  belelátunk  egy  gyerekekkel  teli  lovarda  életébe  és  pontosan

érzékeljük  mik  a  legszükségesebb  lépések,  milyen  segítségre  lehet  leginkább  szüksége  a

rendszerben szereplő tagoknak, legyenek azok edzők, szülők, lovardatulajdonosok, gyermek

vagy felnőtt versenyzők. Ne feledjük, hogy mindenre nincs varázsszer. De a sok kicsi, sokra

megy elve alapján számos segítséget tudtunk nyújtani azoknak az egyesületeknek, akik sokat

fáradoznak a közösség építésén és a minőségi lovasoktatás. versenyeztetés a céljuk. 

Az elmúlt  évek számadatai  közül néhány összehasonlító  adatot osztok meg,  ne feledjük a

2018 a kezdet, a Topsoft bevezetését jelzi, ugyanakkor ez az a rendszer, mely útmutatóként

szolgál mindannyiunknak, hiszen már, ami nincs fenn a Topsofton, arról tudjuk, hogy nem

’igazi’.

2018-ban 390 start volt a Torpsoft rendszerében, 2019- ben 11821, majd 2020- ban a Covid

megérkezett és a kezdeti passzív időszak után 10796 start keletkezett, ez 8%- os növekedés az

előző évhez képest, annak ellenére, hogy kevesebb ideig versenyezhettek a lovasok. 2021-

ben 17 644start keletkezett, mely több, mint 63%- os növekedést jelent az előző évhez képest,

valamint a téli időszakban nem állt meg az élet, 2020- ról ’21-re fordulva fedeles versenyek és

online bírálat folyamatosan növeli a startok számát. 

2018-  ban  157  lovas  indult  140  lóval  2  helyszínen,  2019-ben  2453 lovas  1561 lóval  84

helyszínen.  2020 a pandémiát  követően 2374 lovas 1630 lóval  65 helyszínen versenyzett,

majd  2021-  ben  3384  lovas  2179  lóval  73  helyszínen  mérte  össze  tudását.  Döbbenetes

számok,  melyek  a  lovasokat  dícsérik.  A  színvonal  emelkedése  volt,  ami  bátorította  az

egyesületek létrehozását vagy belépését. Óriási utánpótlás bázis és szabadidős közösség, akik



pusztán  örömforrásként,  hétvégi  programként  tekintenek  a  lovassportra,  de  egy  kiemelt

szinten, ahol már versenyezhetnek.

Megdöbbentő  vagy  talán  mégsem,  hogy  a  Magyar  Lovassport  Szövetségnél  2021-  ben

liszenszet  váltó  vagyis  aktív  versenyzők  száma  minden  szakágat  összevetve  2687,  a

szabadidősben 3384 lovas.  A MLSZ tagegyesületei,  2021-  ben 619 és  ebből  248 indított

szabadidős versenyen lovast. A MLSZ tagdíját befizető edzői közül a 2021- es évet tekintve

303 indított szabadidős lovast az év során.

A  többi  számadat  a  februári  közgyűlésen  kerül  ismertetésre,  melyen  a  szakbizottság

tisztújítására is sor kerül. 

A számok önmagukért beszélnek, de leginkább a közösség koherens voltáról árulkodnak. A

lovasokon a megnyugvást és együttműködést tapasztaljuk a szakbizottságban. Megnövekedett

a foglalkoztatott szakemberek, helyszínek száma is, így biztosítva a lovassport személyi és

infrastrukturális elemeinek fennmaradását. A nagy tömeg felkarolja a kisebb mozgalmakat és

támogatásával emeli azok minőségét, lehetőséget ad a fejlődésre, de egyúttal meghagyja azok

önállóságát. 

Eredeti  célunk  helyességét  az  elmúlt  5  év  igazolja,  s  a  rengeteg  egyesület,  a  rengeteg

minőséget képviselő ló- lovas páros, akikre büszkék lehetünk!

Hajrá Szabadidőlovasok! 


